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افسانهمیشویم
نشــریه ای که پیش روی شماست، اولین شماره رسمی 
افســانه گراش است، که پس از چهار ســال انتشار به 
عنوان ضمیمه افسانه شیراز به صورت مستقل روی پای 
خود می ایستد. این نشریه با مجوز هفته نامه فرهنگی و 
اجتماعی و هدف اطلاع رسانی و سرگرمی شکل گرفته 

است. 
افســانه گراش با عنوان چهارمین نشــریه دارای مجوز 
انتشار در شهرستان به صورت تمام رنگی قطع و اندازه 
روزنامه ای به دســت مردم خواهد رســید. در افســانه 
تمرکز ما بیشــتر بر روی انعکاس ســریع و دقیق اخبار 
اســت و مطالب تحلیلی و گزارشی بیشتر در نشر هیمه 
دیگر محصول موسسه فرهنگی هنری هفت برکه گراش 
منتشــر خواهد شد. گریشــنا نیز همچنان سعی دارد 
خبرها را در ســریع ترین زمان و به شکل های متنوع در 

اختیار شما قرار دهد. 
 این شماره افسانه به مناسبت هفته سلامت به بررسی 
وضعیت بهداشتی و درمانی شهرستان اختصاص دارد  و 
در شــماره های آینده نیز به مناسبت های گوناگون این 

گونه ویژه نامه های منتشر خواهد شد.
من و همکاران با بکارگیــری اندوخته روزنامه نگاری به 
دنبال این هســتیم که ارتباطی بی واسطه با خوانندگان 
داشته باشیم و از دیگر سوی صدای مردم را به خوبی به 
گوش مدیران و صاحب منصبان برسانیم. بی پرده این که  
همچنان به عهد خود با شما خوانندگان پایبند هستیم. 

بس فسانه عشق تو خواندم به جان
              تو مرا کافسانه گشتستم بخوان

باشــد که با یاری شما مخاطبان و دوستانی که همواره 
پشتیبان ما بوده اند بتوانیم محصول فرهنگی شایسته ای 
در اختیار همشهریان قرار دهیم. افسانه ماندگار بر سپهر 

فرهنگ و تاریخ گراش.
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گفتگو با دکترمیرزا خلیل بهمنی رییس دانشکده علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمان گراش

تحول نظام سلامت موفق ترین طرح دولت است

« دکتر مرضیه ایزدی
 معاون غذا و داروی دانشکده علوم پزشکی گراش

»گُرشی«هرچه
برشتهتر،خطرناکتر

هفته ســلامت فرصت مناســبي اســت تا به اهمیت و 
جایگاه مشارکت مردم در سلامت تاکید شود و در مسیر 

تحقق سلامت مردم گام برداشته شود.
به همین منظور سالانه از طرف وزارت بهداشت و درمان 
همگام با کل دنیا هفته ســلامت برگزار مي گردد. شعار 
جهاني هفته ســلامت در ســال 1۳94 »ایمني غذا از 
مزرعه تا سفره« اســت.یکي از اصلي ترین غذاي مردم 
کشــور ما نان است که بیشــتر به روش سنتي تولید و 
مصرف مي شــود و مردم ایــن منطقه علاقه خاصي به 

نوعي نان به نام »نان گاراشي« دارند.
لازم مي دانم به عنوان یکي از متولیان ســلامت جامعه 
اطلاعاتــي در رابطه با مضرات اســتفاده از این نوع نان 
در اختیار مردم گذاشته تا خداي نکرده سلامت خود را 

فداي »نان گاراشي« نکنند.
هنگامي که غذاهاي حاوي نشاسته مثل برنج، ماکاروني، 
نان، کیک، کلوچه و.. حرارت زیادي ببینند بخصوص اگر 
این حرارت مستقیم باشد ماده اي سمي به نام آکریلامید 
در آنها تولید مي شود. آکریلامید یک ترکیب شیمیایي 
است که در صنعت به صورت پلي آکریلامید جهت تهیه 

چسب،کاغذ،پلاستیک و ... استفاده مي گردد.
این ترکیب یک ماده ســرطان زا به شــمار مي رود و در 
حرارت بالا از مواد نشاســته اي به وجــود مي آید پس 
زماني که ما پاي تنور نشســته و نان ها را گاراشــي و 
نــوش جان مي کنیم باید بــه این نکته توجه کنیم که 
تولیــد آکریلامید رابطه مســتقیمي با رنــگ نان دارد 
یعنــي نان هاي قهوه اي و یــا تیره تر )که معمولا در این 
نوع نان دیده مي شــود( حاوي مقادیر زیادي آکریلامید 
مي باشــد. این ماده در غذاهایي مثل سیب زمیني سرخ 
کرده،چیپس، نانهاي برشته، ته دیگ و... یافت مي گردد. 
ســازمان بهداشــت جهاني در مورد مصرف این غذاها 

هشدار داده است.
آکریلامیــد بعد از ورود به بدن تجزیه شــده و با ایجاد 
جهش در ژن ها باعث بروز ســرطان، عفونت و آسیب به 
سیستم ایمني و عصبي مي گردد. متاسفانه به دلیل این 
که این ســم در دراز مدت تاثیرات مخــرب خود را به 
سلامت مصرف کننده به جا مي گذارد ،کمتر مورد توجه 

قرار مي گیرد.
برای ســالم تر شدن غذای خود توصیه های زیر را جدی 

بگیرید.
1- کم کردن حرارت هنگام سرخ کردن

2- قراردادن ســیب زمیني در آب یک ســاعت قبل از 
سرخ کردن

۳- نیم پز کردن سیب زمیني قبل از سرخ کردن
4- از نان و سیب زمیني جهت ته دیگ استفاده نکنید 
و ته دیــگ هاي برنج را هم در صورتي که رنگ آن تیره 

شده باشد نخورید.
۵- بــراي پختن کیــک و پیتزا از کاغــذ مخصوص فر 

استفاده کنید.

وزیر بهداشت در گراش:
خیرینسرمایههای
اجتماعیهستند

گریشنا: وزیر بهداشت در سفر سه ساعتی خود به گراش 
دو مرکز تشــخیصی درمانی را افتتــاح کرد و در جمع 

خیرین سلامت سخن گفت.
به گزارش روابط عمومی دانشکده علوم پزشکی گراش،  
9 اردیبهشت وزیر بهداشت ساعت 1۰ شب با استقبال 

مردمی وارد بیمارستان گراش شد. 

افتتاح MRI هشت میلیاردی̡ 
وزیر بهداشــت بــا حضــور در مرکز آموزشــي درماني 
امیرالمومنین علي )ع(، مرکز  MRI این بیمارســتان را 
بصورت رســمي افتتاح کرد.  دکتر محقق معاون توسعه 
دانشــکده علوم پزشــکي گراش درباره این پروژه گفت: 
هزینه خرید این دســتگاه پیشرفته بالغ بر پنج میلیارد و 
چهارصدمیلیون تومان و هزینه  ساختمان این مرکز بالغ 
بر دو میلیارد تومان مي باشد که تمام هزینه ها توسط خیّر 
گراشي تامین شده است. دکتر محقق افزود: این ساختمان 
در زمیني به مساحت ۳۵۰ متر مربع و با هزار متر زیربنا در 

سه طبقه ساخته شده است.

 مرکز منطقه ای برای پیشگیری از ̡ 
سرطان

دومیــن برنامه دکتر هاشــمي در گــراش افتتاح مرکز 
پیشگیري از سرطان بود که وزیر بهداشت با حضور در این 
مرکز از قسمت هاي مختلف این مرکز نیز بازدید کرد. به 
گفته معاون توسعه دانشکده علوم پزشکي گراش این مرکز 
با 1۰۰۰ متر زیر بنا ســاخته شده است که هزینه ساخت 
این مرکز بالغ بر یک میلیارد و پانصد میلیون تومان و هزینه 
تجهیزات  نیز حدود سه میلیارد تومان مي باشد که تمام 

هزینه ها توسط خیّر گراشي تامین شده است.
ریاســت این مرکز دکتر احمــد عبداللهي فوق تخصص 
جراحي سرطان مي باشد که درباره افتتاح این مرکز گفت: 
با توجه به روند افزایش ســرطان در کشور ، راه اندازي این 
مرکز براي آگاهي مردم و نیز تشخیص و جراحي و درمان 
سرطان کمک خوبي برای کل مردم منطقه مي باشد. پیش 
از افتتاح رسمی از مهرماه 9۳ تا فروردین 94 حدود 4۰۰۰ 

مورد معاینه سرطان در این مرکز انجام شده است.
دکتر ســید حســن هاشــمي پس از افتتاح دو مرکز در 
بیمارستان گراش، از قسمت هاي مختلف این مرکز اموزشي 

درماني بازدید کرد. 

در جمع خیرین سلامت̡ 
دکتر هاشــمي در جلســه اي  که با حضور مســوولین و 
برخي خیّرین شهرســتان گراش در سالن کنفرانس بنیاد 
پیشگیري از ســرطان برگزار شد، ضمن ابراز خوشحالي از 
حضور در این شهرستان گفت: باعث خوشحالي و سرافرازي 
است که انســان هاي خیّر این چنین در بحث بهداشت و 
درمان هزینه میکنند و باعث ناخرسندي است که هرکجا 
نــگاه میکنیم اثر مردم زیــاد و اثر دولت ها کمتر دیده مي 

شود.
وزیر بهداشت خیرین را سرمایه های اجتماعی گراش خواند 
و گفت: خیرین هم سرمایه های اجتماعی هستند هم کاری 
که انجام می دهند بزرگترین ســرمایه برای خودشــان در 

پیشگاه خداوند است.
وزیر بهداشــت درباره برخــي کمبودها و کمبــود مراکز 
بهداشــتي درماني افزود: در وزارت بهداشــت یک سري 
اســتاندارهایي براي احداث مراکز بهداشتي درماني وجود 
دارد که باید به آن استانداردها عمل کند و اگر خیـــرین 
و مردم بتوانند نیروي انساني و تخصصي را تامین کنند ما 
در دادن مجوز همکاري مي کنیم ولي اگر قرار باشد دولت 
نیروي انساني را تامین کند و تجهیزات و هزینه هاي جاري 
را نیز پرداخت کند باید دقیقا  طبق همین استانداردها در 

همه ي مناطق کشور عمل شود.
 در این جلسه دکتر بهمني رییس دانشکده علوم پزشکي 
گراش ضمن خیر مقدم به وزیر بهداشــت و هیات همراه، 
گزارشــي را از عملکر د علوم پزشکي گراش و پروژه هاي 
خیّر ساز ارائه کرد و گفت: از کارهاي خیرین این شهرستان 

مي شود براي کل کشور الگوبرداري کرد.
دکتــر عبدالهي رییس مرکز پیشــگیري از ســرطان نیز 
در ادامه جلســه با بیان اهداف احــداث و راه اندازي بیناد 
پیشگیري از سرطان گفت: این بنیاد توسط خیرین ساخته 
شــده است تا بتوانیم گامي براي مردم برداریم ولي نیاز به 
حمایت مســوولین وزارت بهداشت اســت تا ما را در ادامه 

کار یاري کنند.
دکتر احمد عبدالهي فوق تخصص جراحي سرطان در ادامه 
به ارائه گزارش عملکرد در حوزه جراحي سرطان پرداخت .

در پایــان این جلســه از تعدادي از خیریــن که در حوزه 
بهداشــت و درمان فعالیت داشتند تجلیل و از سوي وزیر 

بهداشت به آنان لوح سپاس اهدا شد.

هفتهسلامتدرفداغ
آغاز هفته ســلامت مبنی بر شــعار ایمنی غذا از مزرعه 
تا ســفره با بازدید ضربتــی از مغازه های مواد غذایی در 
سطح روستا توسط خانم حسن پور کارشناس بهداشت 
محیط گراش و رستمی بهورز خانه بهداشت فداغ مقدار 
یکصــد وبیســت ودو کیلوگرم مواد غذایــی فاقد تاریخ 
مصرف جمع آوری وپس از صورتجلســه با حضور دهیار 
و نماینــده پاســگاه انتظامی فداغ در محــل دفن زباله 

سوزانده و معدوم گردید.
گفتنی است زنگ ســلامت و تشکیل سفره غذای سالم 
در دبیرســتان دخترانه نیــز از برنامه های روز اول هفته 

سلامت بود.
همچنین برگزاری مسابقات نقاشی، ورزشی، کلاس های 
آموزشی و تشکیل غرفه سلامت بصورت رایگان از دیگر 

فعالیت های هفته سلامت در این دهستان خواهد بود.

پیادهرویسالمنداندرهفته
سلامت

به مناسبت هفته سلامت،ســالمندان به همراه نوه های 
خود در پارک شهر، پیاده روی کردند.

به گزارش ســلطانی، همایش پیاده روی ویژه سالمندان 
به مناسبت هفته سلامت، با همکاری معاونت بهداشت 
دانشکده علوم پزشکی، کمیته امداد، آموزش و پرورش 
و هلال احمر و با شعار »ایمنی غذا از مزرعه تا خانه« در 

محل پارک شهر، شهرستان گراش اجرا شد.

خبر

افزایش ابتلا به انواع بیماری ها، نگرانی 
در مورد سلامتی را بیشتر از قبل در دل 
مردم انداخته است، هفته ی بهداشت 
تلنگری است تا قبل از این که در تور 
ابتلا به بیمــاری بیافتیم در زمینه ی 
بهداشــت و ســلامت روح و جسم 
خانواده توجه بیشــتری نشان دهیم.  
دکتربهمنی که دکتری تخصصی خود 
را در رشته ی ویروس شناسی پزشکی 
از دانشگاه تهران گرفته است در تاریخ 
عنوان  به  اســفند92  بیست وهشتم 
سرپرست دانشــکده ی علوم پزشکی 
و خدمات بهداشــتی درمانی گراش 
منصوب شــد. نقش و جایگاه ویژه ی 
او در بخــش بهداشــت و درمان در 
شهرســتان گراش را نمی توان نادیده 
گرفت. شروع هفته بهداشت فرصت 
مناسبی بود تا در یک صبح بهاری با او 

گپ وگفت وگویی داشته باشیم. 
وضعیت اجــرای طرح تحول  �

نظام سلامت در شهرستان در چه 
سطحی است؟ 

  طرح تحول نظام سلامت از پانزدهم 
اردیبهشت ســال گذشته شروع شد. 
هاشــمی، وزیر بهداشت دولت وقت 
در راستای اهمیت به سلامت مردم، 
پیشنهاد طرح تحول نظام سلامت را 
داد و خوشــبختانه مجلس همراهی 
کرد و این طرح به تصویب رســید. تا 
قبل از اجرای ایــن طرح رقم بالایی 
از هزینه های درمان، برعهده ی خود 
بیمار بــود و این عاملی بود تا عده ای 
به دلیل مشــکلات مالی برای درمان 
مراجعه نکنند. با وجود انتقاد هایی که 
در شروع اجرای طرح وجود داشت اما 
با مدیریت مسئولین این طرح به بار 
نشست و در حال حاضر به عنوان یکی 
از موفق ترین طرح های دولت با درصد 

بسیار بالا شناخته شده است.
در گراش نیز طی بازرســی هایی که 
انجام دادیم شــاهدیم که این طرح با 
درصد بالای موفقیــت در حال اجرا 
است و با یقین می گوییم که در سال 

1۳94 نیز آن را ادامه خواهیم داد. 
در سال گذشته چه برنامه هایی  �

را در طرح ارتقای نظام ســلامت 
دنبال کردید؟ 

ما در این طرح هشت برنامه داشتیم. 
یکی از آن ها کاهش فرانشیز بستری 
در بیمارستان ها بود که مبلغ زیادی 
را برای مردم به دنبال داشــت اما ما 
در زمان اجرای طرح، این هزینه را به 
مقدار قابــل توجهی تقلیل دادیم که 
مردم در شهر ها، شــش درصد و در 
روســتا ها تنها پنج درصد از هزینه را 
پرداخت می کردند و مابقی هزینه ها 
در ایــن طرح از طریــق بیمه تامین 

می شد. 
یکی دیگــر از برنامه هــای اجرایی، 
ارزش گذاری برای مردم بود. بیمارانی 
که به بیمارســتان مراجعه می کردند 
برای هر کاری به بیرون از بیمارستان 
ارجاع داده می شــدند. برای مثال اگر 
کسی سرنگ می خواست می بایست از 
داروخانه های بیرون از بیمارستان تهیه 
کند و این مساله زحمت زیادی را برای 
بیماران به همراه داشت اما با اجرای 
این طرح دیگر نیازی نیســت برای 
تهیه ی دارو به بیرون از بیمارســتان 
ارجاع داده شــوند و بیمارستان ها و 
دانشــگاه علوم پزشکی موظف اند که 
تمام نیازهای بیمار را برآورده کنند. در 
بحث آزمایشگاه نیز این مساله صدق 
می کند البته تا آنجایی که امکان پذیر 
باشد چون امکان بعضی از آزمایش ها 

در بیمارستان فراهم نیست. 
از دیگر اقداماتی که به صورت کلان 
در ســطح کشــور دنبال شد طرح 
افزایــش جمعیت و بحــث زایمان 
طبیعی و رایگان بود. در کشــور ما به 
دلیل تبلیغات نادرســت سزارین بر 
زایمان طبیعی ترجیح داده می شد و 
ما یکی از کشورهایی هستیم که در 
بخش ســزارین آمار بالایی داریم اما 
اجرای طرح باعث کاهش آمار سزارین 
شد که این  مســاله درگراش نیز به 

خوبی پیش می رود. 
افزایــش خدمات رســانی در بخش 
مراقبت هــای ویژه کــه این طرح در 
بخش های آی ســی یو، ســی سی 

یو و... انجام شــد. و مورد بعد توسعه 
اورژانس هــای بیمارســتانی و 11۵ 
بود که این موضوع نیز دنبال شــد و 
همه این ها حاصل اجرای طرح ارتقای 
سلامت بود که همچنان با موفقیت در 

حال اجرا است. 
در مجموعه بهداشت و درمان  �

طرح  اجرای  وضعیت  شهرستان، 
تحول چگونه است؟

در دولــت تدبیــر و امیــد و مــا در 
دانشــکده ی علوم پزشــکی گراش 
به دنبال ســلامت مــردم و زندگی 
بهتر برای مردم هســتیم. در ســال 
آینده چهــار برنامه ملــی در حوزه 
درمان به تصویب رســیده که شامل 
درمان ســکته های حاد قلبی، درمان 
سکته های مغزی و درمان سرطان و 
مصدومان حوادث ترافیکی می شــود 
و ابلاغیه هایش به زودی به دست ما 
می رســد و در گروه برنامه هایی است 
که در ســال جاری به صورت ملی در 
سراسر کشور و در حوزه ی کاری ما به 

اجرا درخواهد آمد.
به طــور یقین اجرای طــرح تحول 
سلامت باعث شــد تحولی در بحث 
درمان در بیمارســتان ایجاد شود اما 
ایــن طرح تحول با داشــتن خیرین 
دربیمارســتان گراش به نحو بهتری 
انجام شد و امیدواریم خداوند سلامتی 
به همه ی افرادی که در حوزه بهداشت 

و درمان در تلاش اند، عنایت کند. 
در ادامه ی طرح ارتقای سلامت  �

خواهید  دنبال  را  برنامه هایی  چه 
کرد؟

دو بحث مهم را در ادامه طرح داریم، 
یکــی از این موارد طــرح تحول در 
بخش بهداشــت اســت که از سال 
گذشته شروع شد و بخش اصلی آن 
امسال اجرا می شــود و همچنین به 
طور مشــخص اجرای این طرح را در 
بخش دندان پزشکی داریم که در روز 
بیست ویکم فروردین با حضور وزیر و 
معاون درمان و بهداشت وزارت خانه به 
همراه رؤسای دانشگاه ها رونمایی شد 
و ا   ن شاالله امسال ما سال خوبی را در 

بخش دندان پزشکی خواهیم داشت. 
نگــرش وزارت بهداشــت بــر این 
اســت که رویکرد ما به سمت توجه 
بــه دانش آموزان باشــد و به همین 
خاطر، قبــل از رونمایــی این طرح، 
موافقت نامه ای بین وزارت بهداشت و 
وزارت آموزش و پروزش امضاء شــده 
است که ان شــاالله ما امسال بتوانیم 
خدمات خوبی را در دندان پزشکی و 
بخش دانش آموزی داشته باشیم. در 
گراش هم این برنامه را با جدیت اجرا 

خواهیم کرد.
 در صورتــی کــه مــا بتوانیــم این 
طــرح را بیــن دانش آموزان شــروع 
دندان های خوب  نتیجــه اش  کنیم، 
در بزرگســالی اســت. البته ما برای 
بزرگســالان هم برنامه داریم و آن ها 
را فرامــوش نکرده ایم. هرچند از نظر 
تخصــص و مهــارت در منطقه اول 
هستیم اما متاسفانه از نظر وضعیت 
سلامت دندان ها در کل خاورمیانه در 

جایگاه مناسبی قرار نداریم .
نحوه  � با  رابطه  درر  انتقادهایی 

برخورد پرســنل بیمارستان بود، 
برنامه ای برای این بخش دارید؟

قطعا بله. یکــی از بحث هایی که مد 
نظر اســت بحث تکریم ارباب رجوع 
اســت، افــرادی که به بیمارســتان 
مراجعــه می کنند یا دچــار بیماری 
هستند و یا همراه بیمار اند و داشتن 
استرس و هیجان های ناشی از بیماری 
امری طبیعی محسوب می شود، ما و 
پرسنل های بیمارستان باید در همه 
حال برخورد مناســبی داشته باشیم 
تا از این طریق روند بهبودی سریع تر 
انجــام گیرد. هر چند در رابطه با این 
موضــوع اقداماتی انجــام داده ایم اما 
آن را کافــی نمی دانم و می بایســتی 
برنامه ریزی های بیشتری در این زمینه 
تا خدماتمان، خدماتی  انجام شــود 

بی منت باشد. 
افراد  � بعضــی  ممکن اســت 

جایگاه دانشکده را درک نکنند و 
سؤالی که همیشه می پرسند این 
است که آیا برنامه ای برای ارتقا به 

دانشگاه وجود دارد یا نه؟
اگر شــما بــه تاریخچه دانشــکده، 
نگاهی بیندازیــد می توانید بفهمید 
که روند رو به رشــدی داشته است. 
اوایل این دانشــکده تنها بیســت و 
پنج دانشــجوکاردانی داشت که آن 
هم دانشــجوی قرضی بود و از شیراز 
آمده بودند و بودجه نیز به مبلغ 1۰ 
میلیون تومان از طرف خیر پرداخت 
می شــد و هیچگونــه بودجه دولتی 
نداشتیم. در اوایل سال 8۳ توانستیم 
بودجه و رشته های جدید را تصویب 
کنیم و در این سال میزان بودجه به 
۳۳۰ میلیون تومــان ارتقا پیدا کرد. 
و این روند رو به رشــد ادامه داشت 
تــا امروز که تقریبا9رشــته و حدود 
چهارصد وپنجاه دانشــجو داریم، هر 
چند ایده آل ما چیز دیگری است. با 
توجه به ظرفیت و قابلیت های موجود 
ما به دانشگاه شدن فکر می کنیم. در 
همین راستا من سال قبل درخواست 
ارتقا را به وزارت خانه فرستادم اما به 
دلیل این کــه در دولت فعلی بحث 
گسترش در کل کشور با برنامه ریزی 
و دقت بیشــتری پیش می رود برای 
باید  عملی شــدن درخواســت مان 
در بعضی از بخش ها تقویت شــویم 
یعنی اقدامات ما باید به سمتی باشد 
که بتوانیم فضــای علمی و عملی و 
تجهیزات و امکانات بیمارســتانی را 
گســترش دهیم تا بتوانیم دانشکده 
را به دانشگاه تبدیل کنیم. در رابطه 
با این موضوع نیز از ســال گذشــته 
تلاش های بسیاری را شروع کرده ایم، 
برای مثال، مــا در حال حاضر 12۰ 
تخــت داریم و تا آخــر برنامه پنجم 

بایستی به 16۰ تخت افزایش دهیم.
همچنیــن درخواســت پیگیری در 
زمینه ی گسترش بخش قلب و بخش 
چشم پزشکی در سطح بیمارستان های 
تخصصی را داشته ایم وپیگیری دیگری 
که به اتفاق خیرین گراش داشته ایم 
در زمینه ی بیماری های خاص بود که 
ا ن شاالله ســعی داریم، بتوانیم در این 
بخش هم حرفی برای گفتن داشــته 
باشیم. با خواستن دانشکده به دانشگاه 
ارتقا پیدا نمی کند و می بایســت به 

صورت عملی دست به کار شویم. در 
حال حاضر برای رشــته های فعلی ما 
فضای کافی نداریم. برای مثال برای 
دانشــجویان اتاق عمل ما فضا کافی 
نیست و خیلی از مواقع، دانشجویان را 
برای آموزش به شهرهای همسایه و یا 

مرکز استان فرستاده می شوند.
اگر قرار باشد که دانشکده به  �

مجموعه اضافه شود، اولویت شما 
در چه بخشی است؟

یقینــا هــدف اصلی ما رشــته های 
پزشکی، دندان پزشکی و داروسازی 
است. این سه مورد جزء اولویت های 
ما هســتند. اما این ســه رشته نیاز 
بــه زیرســاخت هایی دارد. در بخش 
دندان پزشــکی ابلاغیه هایی از سوی 
وزارت خانه به دســت ما می رســد با 
توجه به این که یکی از طرح های در 
حال انجام طرح دندان پزشکی است، 
دندان  کارشــناس  می خواهد  دولت 
پزشکی تربیت کند و ما به دنبال این 
هستیم تا ابزار و وسایل را تهیه کنیم 
و به ســمت ایجاد این رشته حرکت 
داشته باشیم. من به معاون آموزشی 
نیز دستور داده ام، این مورد را بررسی 
کند تا بتوانیم در این زمینه پیشرفتی 

داشته باشیم.  
در صحبت هایتان به بیماری های  �

خاص اشاره کردید. ما در این چند 
وقت شنیدیم که قرار است مراکزی 
بنیاد سرطان  و  نازایی  چون مرکز 
تشکیل شــود. این مراکز در چه 
وضعیتی اســت؟ آیا به جز این ها 
مراکزی هستند که بخواهند خارج 
از مراکز مدیریتی راه اندازی شوند؟

برخی وسایل مورد نیاز برای راه اندازی 
مرکز نازایی خریداری شده و تا یک ماه 
آینده، این بخش راه اندازی خواهد شد. 
این مرکز نیز نیاز به اتاق عمل دارد و 
ما در بیمارستان در حال حاضر اتاق 
عمل کم داریم. هزینه ی ساخت این 
مرکز را خیرین متقبل شده اند. اما تا 
آماده شدن ساختمان اصلی، کارکنان 
مرکز نازایی در ساختمانی اهدایی به 
دانشکده مشــغول به خدمات رسانی 

هستند.
در ادامه ی کار طبق برنامه های تعیین 
شده، قرار است با مراکز درمانی نازایی 
در شــیراز و یا تهران هــم در ارتباط 
باشیم که ما بیشتر به دنبال همکاری 
با تهران هستیم. دســتگاه هایی نیز 
برای داشتن ارتباط آنلاین خریداری 
شده است که این دستگاه تلمدیسن 
نــام دارد و کاربرد آن به این شــکل 
است که یک پزشک اینجا کارهایش 
را انجام می دهد و پزشــکی دیگر در 
تهران می تواند به صورت آنلاین با او 
در ارتباط باشد و عملکرد او را زیر نظر 
داشته باشد. که پیگیری ها برای این 

مورد هم انجام شده است.  
در بخش تحقیقاتی به ابزار و نیروی 
انســانی نیاز است تا آن بخش هم به 
زودی شــروع به کار کند در قسمت 
تحقیقات ما بخش وسیع تری داریم. 
من از معاون تحقیقات وزارت، دکتر 
ملک زاده، دعوت کردم به اینجا بیایند 
و بــه زودی یک بازدیدی از ســوی 
معــاون وزیر از ایــن مرکز تحقیقات 

را  خواهیم داشــت. داشــته هایمان 
برای معاون وزیر گفته ایم و این را به 
صورت عملی هم نشــان خواهیم داد 
و این موضوع مســیر رســمی شدن 
مرکز تحقیقات را تسریع می بخشد تا 
ان شالله در سال 94 مجوز این موسسه 

را هم بگیریم. 
راجــع بــه بیماری های خــاص نیز 
خیرینی در این زمینه اعلام آمادگی 
کرده اند، زمینی برای این مورد واگذار 
شده اســت و صحبت های اولیه برای 
طرح و نقشه ی آن با مهندسین داخل 
و خارج از کشــور انجام شــده است. 
پیگیری هایی هم برای گرفتن مجوز 

در وزارت خانه داشتیم.
برای روســتاها یک ســری  �

انجام  عمرانی  کارهای  و  امکانات 
شده اســت. خواست اصلی آن ها 
افزایش پزشکان مستقر است، این 

تقاضا محقق می شود یا نه؟
خدمات بســیار ارزشمندی در طول 
سال گذشــته برای روســتاها انجام 
شده اســت. ما برای افزایش پزشک 
تلاش های بســیاری کرده ایم اما دو 
مشکلی که وجود دارد، یکی این که 
از نظر تعداد جمعیت باید به آن میزان 
برســد که وزارت خانه اجازه ی ارائه ی 
خدمات بیشــتر به ما دهد اما به هر 
حال ما تــلاش خودمان را می کنیم.  
مســاله ی بعد هم بحــث نیروی کار 
است که ما هنوز هم در بحث نیروی 
کار کمبود داریم و ان شاالله بتوانیم این 

مشکل را هم حل کنیم.  
در هفته بهداشــت امسال با  �

انتخاب شده  که  به شعاری  توجه 
اســت چه برنامه هایی را در نظر 

گرفته اید؟
خیلی از بیماری ها می تواند به سبک 
تغذیه مربوط باشــد، بنابراین شعار 
امسال)ایمنی غذا از مزرعه تا سفره( 
انتخاب شد و وظیفه ما این است که 
غذایی که به دست مردم می رسد از 
لحاظ سلامتی استاندارد باشد و مردم 
نیز باید دقت کنند. امسال همایشی 
نیز خواهیم داشت که اطلاع رسانی 
شــود و ســعی داریم در گســترش 
تفکرات اســتفاده از غذای سالم و به 
سمت دوری از موادی که برای بدن 

ضروری است حرکت کنیم.
 مهم ترین کار تغییر ســبک زندگی 
است. متاسفانه شاهد آن هستیم که 
غذاهای فســت فودی زیاد مصرف 
می شود. فست فودها می تواند عمده 
دلایــل بیماری ها بــه خصوص در 
گراش محســوب شــود در شهر ما 
همچنین می بایســت تحرک را در 

کنار تغذیه افزایش دهیم. 
خودتان  � علاقــه  مورد  غذای 

چیست؟
 به گوشت زیاد علاقه ندارم. بیشتر به 
سبزیجات و حبوبات علاقه دارم. مثل 

برنج و ماشک  
می توانند  � چگونــه  مــردم 

انتقادهای خود را به شما برسانند؟
انتقادات را می تــوان از طرق مختلف 
انتقــال داد. یکی از ایــن راه ها روابط 
عمومی که مردم انتقــادات خود را به 
روابط عمومی ارســال و روابط عمومی 
ملزم به دســته بندی و رساندن آن به 
بنده اســت. مردم می توانند در سایت 
 gerums.ac.ir دانشکده به نشانی

نیز نظرات خود را به ما منتقل کنند. 
 قسمتی در سایت است تحت عنوان 
ســامانه ارتباط مســتقیم با ریاست 
دانشــکده ولی کســی از این طریق 
پیامی نمی گــذارد. نه نظــری و نه 
پیشــنهاد و انتقادی که اگر مردم در 
این قسمت دیدگاه خود را بیان کنند، 
حتماً نظراتشان به دست من می رسد. 
راه های دیگر رســاندن انتقــادات از 
طریق همین روزنامه و دادن نظرات 
در گریشنا و دیگر سایت های محلی 
اســت که ما مرتب چک می کنیم و 
من نظراتی را که گذاشته می شود را 
به دقــت مطالعه می کنم  وهیچ وقت 
جبهه نمی گیریم. اما توقع داریم کسی 
که انتقادی می کند حتما جوانب را در 

نظر بگیرد و جوسازی نکند. 

تشریح دستاورد های طرح تحول نظام سلامت در نماز جمعه «برپایی ایستگاه سلامت برای نمازگزاران «پیاده روی سالمندان در هفته سلامت «نان گرشی  «

گزارش تصویری

مصاحبه

یادداشت
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منویغذاییبرای
شورایاداری

فرض کنید روسای ادارات بعد از جلسه ی شورای اداری 
به رستوران ســلف ســرویس دعوت می شوند، حدس 
می زنیــد هر کدام از آن ها چه نــوع غذایی را برای نهار 

انتخاب می کنند؟ 
ایمنی غذا از مزرعه تا ســفره شــعاری است که امسال 
برای هفته ی ســلامت انتخاب شده اســت. جالب بود 
بدانیم مسئولین شهرستان چه میزان به سلامت غذا و 
سلامت و تندرستی خود اهمیت می دهند، این شد که 
به سراغشان رفتیم و از آن ها پرسیدم؛» چه نوع غذایی 
را بیشــتر دوســت دارند؟« اگر شما هم مثل ما در فکر 
فروکش کردن حس کنجکاوی خود هستید، می توانید 
جواب های مسئولین شهرستان را به این سوال بخوانید. 
برخی از مســئولین از طرفداران غذا های سنتی بودند. 
حجت السلام والمســلمین حســینی، امام جمعه، اصغر 
فرودی فرماندار و علی اصغر حسنی، رئیس شورای شهر 
با ، هم سلیقه اند و می توانند با هم سر یک سفره آبگوشت 

بخورند، جواب این سه نفر به سوال ما آبگوشت بود. 
در بین گروه روسا چهار نفر را هم پیدا کردیم که ماهی 
دوســت اند. باقالی پلو با ماهی، انتخــاب  میرزا اکبری، 
رئیــس اداره ی ورزش و جوانان بــود، بال افکن رئیس 
اداره ی بهزیستی و آشفته، رئیس اداره ی پست هم چلو 

ماهی ساده را ترجیح دادند. 
ســلمان مهرابی، رئیس راه و شهرســازی گراش از آن 
آدم های خوش خوراک اســت او به کباب بره گراشــی 
ارادت خاصی دارد البته عدنــان یزدانی، رئیس اداره ی 
ثبــت احوال هم دســت کمــی از او نــدارد و در گروه 

کباب خواران قرار دارد. 
هاشــم درویشــی، رئیــس اداره ی آمــوزش و پرورش 
شهرســتان و نجاتی، رئیس دانشــکده علــوم قرآنی، 
دســت گذاشــتند روی غذا های بومی و محلی، این دو 
نفر را می توانید به مهمانی هایی دعوت کنید که برنج و 

خورشت گراشی در آن می درخشد. 
اما در گروه سبزی خواران می توانیم به سرهنگ انصاری، 
رئیس نیروی انتظامی، صفری پور، رئیس اداره ی مالیات 
و دارایی و غلامرضا محسنی، مسئول جمعیت هلال احمر 
گراش اشاره کنیم که غذای مورد علاقه ی آن ها به ترتیب 
اسامی؛ خورش سبزی، سبزی پلو و قورمه سبزی است. با 
انتخاب  قورمه سبزی توسط جباری، رئیس اداره ی آبفا 
این غذای سنتی از بقیه ی همتایان خود امتیاز بیشتری 

آورد که البته قابل پیش بینی بود. 
مهدی شیر شمسی، رئیس دانشکده ی آزاد اسلامی هم 
از آن چرپ وچیلی دوســتان است. شما می توانید با یک 
ظرف ماهیچه گوسفندی و شیشــلیک او را خوشحال 

کنید. 

رئیس  شبکه بهداشت و درمان «

گرامیداشت روز جهانی جمعیت. «برگزاری مراسم اجرای واکسیناسیون پنتاوالان «انجام عملیات واکسیناسیون روتین و اجرای طرح تکمیلی قطره فلج اطفال   «برگزاری جشن روزجهانی غذا به همراه ارائه مقاله و پمفلت آموزشی  «

دکتر محمدی معاون بهداشتی دانشکده علوم پزشکی و خدمات درمانی از وضعیت بهداشتی می گوید

سرطان و دیابت، روز به روز بیشتر می شود
پیش گیری، کلمه  ی آشــنایی که همیشه با تاکید از زبان متخصصان 
و پزشکان سلامت می شــنویم اما با این فکر که خطر تنها در انتظار 
دیگران است از آن به راحتی می گذریم. )ایمنی غذا از مزرعه تا سفره( 
به عنوان شعار بهداشتی هفته ی سلامت به نوعی به مقوله ی پیش گیری 
اشــاره دارد. دکتر محمدی مسئول شبکه بهداشت شهرستان گراش 
است با وقت قبلی به دفتر مدیریت او در درمانگاه  شماره دو  می رویم و 

سوال های خود را در حوزه ی بهداشت از او بپرسیم. 

در طرح تحول در شهرستان گراش در حوزه بهداشت چه  �
اقدامی انجام شده است؟

 همان طور که می دانید طرح تحول، به دو بخش طرح تحول درمان 
و طرح تحول بهداشت تقسیم می شود. طرح تحول درمان از پارسال 
شروع شده و مردم هم بسیار استقبال کردند و با اجرایی شدن آن 
هزینه های درمان برای بیماران کاهش چشمگیری داشته است. اما 
در طرح تحول بهداشــت تعمیر و تجهیــز در اولویت قرار گرفته و 
بودجه ای نیز برای این موضوع در نظر گرفته شــده است ما نیز در 
این رابطه اقداماتی داشــته ایم ساختمان های دو درمانگاه را تعمیر 
کرده ایم و در درمانگاه محمد رسول الله)ص( رنگ آمیزی داشته ایم 

و همچنین تجهیزاتی خریداری کرده ایم. 
و در مرحلــه ی دوم نیــاز بود تــا در حوزه ی روانشناســی بالینی 
و روانشناســی تغذیه نیرو بگیریم که با فرســتادن نامه برای تمام 
شهرستان های استان حتی استان های هم جوار اعلام نیاز کرده ایم تا 

این نیرو ها را استخدام کنیم. 
تقسیم بیماران بین پزشکان در طرح تحول نیز از دیگر اقدامات بود 
به این صورت که هر کارشــناس حدود دو هزار و پانصد نفر مریض 
را تحت پوشــش قرار می دهد تا به عنوان پزشک خانواده برای هر 
بیماری پرونده ای تشــکیل شود و نوع بیماری هایی که شخص در 

طول مدتی که زیر نظر پزشک بوده است در آن ثبت شود.  

تشکیل پرونده بیماران چه مزیتی دارد؟  �
مزیتــی که برای ما دارد این اســت کــه آمــاری از مبتلایان به 
بیماری های مختلف در شهرستان را به ما می دهد. مثلا ما می توانیم 
بفهمیم در کل اســتان افراد مبتلا به دیابت در شهرســتان گراش 

بیشتر است. 

به نظر شــما دلیل افزایش ابتلا به دیابت در شهرستان  �
گراش چیست؟ 

گراشی ها در برنامه ی غذایی خود، زیاد نوشابه مصرف می کنند هر 
لیوان نوشــابه چندین گرم قند دارد که برای بدن خطرناک است. 
ما ســعی داریم با تبلیغات مردم را از عوارض مصرف زیاد نوشــابه 
مطلع کنیم. البته فرهنگ کشورهای عربی را نمی توان در این زمینه 
بی تاثیر دانســت. مصرف قلیان و توتون میوه ای نیز در شهر بیداد 

می کند و این تبعات بدی را به دنبال خواهد داشت. 

در بخش تعمیر و تجهیز به گراش اشاره کردید در روستاها  �
چه تغییراتی داشتید؟

 در روســتا ها ما دو خانه ی پزشک ساخته ایم. مراکز درمانی در ارد 
تعمیر، نرده گذاری و تجهیز شــده اند و امســال با تقسیم بودجه ی 
دو درصــد نفت و گاز تصمیم داریم هــم در ارد و هم فداغ خانه ی 
پزشک بسازیم. خیرین نیز در این زمینه خیلی به ما کمک کردند 
و ما هر چقدر سعی می کنیم از خیرین نام ببریم و قدردانی کنیم، 

آن ها قبول نمی کنند. 

برای مشــکل کمبود پزشک در روســتا ها چه برنامه ای  �
دارید؟ 

متاســفانه به دلیل محرومیتی که ما در روستاها داریم و فاصله ی 
زیاد آن ها از مرکز استان پزشــکان می خواهند پانزده روزه بمانند 
ما حتی پارســال دوره خدمت پزشکان در ارد را پانزده روزه کردیم 

ولی بیمه از ما قبول نمی کند، و می بایست دوره ها بیست وپنج روزه 
باشــد. ما امسال تا آخر اردیبهشت مطمئنا دو  پزشک در ارد و دو 

پزشک در فداغ مستقر می کنیم. 

فرم ورود و اســتخدام افراد چگونه است؟  و افراد از چه  �
طریقی می توانند ثبت نام کنند؟

 ما در حال حاضر به کارشــناس روانشناســی بالینی و کارشناس 
تغذیه نیاز داریم و پیگیر برای اســتخدام کارشناسان این دو رشته 
هســتیم. و افراد چه به صورت حضوری و یا غیرحضوری می توانند 
ثبت نام کنند ما هم آدرس و هم شماره تلفن های ستادگسترش و 
درمانگاه را برای نام نویســی و ثبت نام افراد در آگهی های استخدام 

اطلاع رسانی کرده ایم.  

در بخش هــای نظارتی به ویژه در قســمت فاضلاب چه  �
اقداماتی انجام می شود؟ 

اولین تصمیمی که در جلسه ی شورای سلامت که چند روز پیش 
تشکیل شد گرفتیم، تشکیل کارگروهی در زمینه ی فاضلاب هایی 
کــه در کوچه ها رها می شــوند، با حضور دادســتان،رئیس نیروی 
انتظامی، نماینده فرمانداری، نماینده شهرداری، شهردار و نماینده 

شورای شهر و مسئول شبکه بهداشت بود. 
بعضی از خانه ها به خصــوص در کوچه پس کوچه های پاقلعه حتی 
چاه فاصلاب ندارند و یا چاه دارند اما سر آن را بسته اند و آب را در 
کوچه رها می کنند. قرار شــد که ما اول تذکر شفاهی بدهیم و بعد 

تذکر کتبی و اگر نشــد جریمه کنیم و در مرحله ی آخر به دادگاه 
معرفی کنیم. فرماندار به ما قول داده اســت که کارگروه در اولین 

فرصت تشکیل شود تا این مساله را سریع تر پیگیری کنیم. 

افرادی از نگهداری حیوانات در خانه ها و بوی بد ناشی از  �
نگهداری این حیوانات، شاکی ان در این مورد چه راهکاری 

دارید؟ 

طی مشورت هایی که با دامپزشــکی و جهاد کشاورزی داشته ایم، 
نگهــداری دام از نظر قانونی منعی نــدارد اما از آن جایی که امکان 
مبتلا شدن به بیماری های مشــترک بین انسان و دام وجود دارد 

باید در این زمینه بیشتر جوانب احتیاط را رعایت کرد.  
جهاد کشاورزی در نظر دارد تا همه ی حیوانات خانگی را به بیرون 
از شــهر انتقال دهد ولی از نظر اجرایی کار مشــکلی اســت چون 
دســتور صریحی نداریم که کســی نمی تواند در خانــه اش از دام 
نگهداری کند. الان ما در روســتاها هم همین مشکل را داریم مثلا 
در روستای زینل آباد یا در خلیلی افرادی هستند که دام خود را در 
حیاط نگهداری می کنند که بوی بد و پشــه ها و برای همسایه ها ی 

این افراد مزاحمت ایجاد می کند. 
تلفات انگشت شــماری از بیماری های مشترک بین انسان و دام در 
کشور داریم که یکی از آن ها قصابی در بخش اوز بود که در گراش 

فوت کرد. 

نظارت برمراکز تولید غذا که به فرم سنتی کار می کنند  به  �
چه صورت است که این  افراد هم از لحاظ فرهنگی بتوانند کار 

کنند و هم از لحاظ بهداشتی مجوز بگیرند؟
 این مورد نیز جز مباحثی بود که در جلسه شورای سلامت مطرح 
شد ما در بخش نظارتی کمبود شدید نیرو داشیم اما مجوز استخدام 
نداشتیم خوشبختانه بعد از اصرار و پافشاری رئیس دانشکده دکتر 
بهمنی و پیگیری هایی که خودم شخصا در تهران داشتم با استخدام 

نیرو موافقت شــد و در حال حاضر از نظر نیرو مشــکلی نداریم و 
پیگیری های ما در زمینه نظارتی بیشــتر شــده است. من حدس 
می زنم سال 94 حداقل ما سه برابر از سال 9۳ سرکشی و پیگیری 

خواهیم داشت. 
همین اواخر ســال چند مورد پلمپ ســاندویچی و فســت فودها 
را داشــتیم. چیپس و لبنیات و ...  تاریــخ مصرف محدودی دارند 
ســوپر مارکت ها باید در این زمینه دقت بیشــتری داشته باشند تا 

جنس فاسد به مشتری های خود قالب نکنند. 

بخش پیش گیری از ســرطان به معاونت بهداشت مربوط  �
است یا با معاونت درمان؟

 چون این بخش در بیمارســتان قرار دارد زیر نظر معاونت درمان 
اداره می شــود ولی پیشگیری در هر حوزه ای که باشد به بهداشت 

مربوط است و ما مطمئنا در این زمینه همکاری خواهیم کرد. 
بــه همت خیرین و مردم در حال حاضر امکاناتی در گراش اســت 
که در هیچ جای ایران نیســت. مثلا در شــهر من یاسوج با حدود 
ششــصد، هفتصد هزار جمعیت و مرکز اســتان بودن و با گذشت 
بیست وسه سال از تاسیس دانشگاه هنوز جراحی قلب باز ندارد در 
صورتی که در گراش پنجاه هزار نفری الان سه سال است هفته ای 
دو روز عمل جراحی قلب باز انجام می شــود یا ما دستگاه ام آر آی 
و ســی تی اسکنی داریم که کمتر شهرستانی از آن برخوردار است 

حتی شیراز هم دستگاهی با این کیفیت ندارد. 

به عنوان مســئول بهداشت شهرستان مهم ترین معضل  �
بهداشتی در شهرستان گراش چیست؟

 وزارت خانه پیش بینی کرده است در ده سال آینده  شیوع سرطان 
چندین برابر می شــود.با غربالگری و انجام آزمایش به خصوص در 
سنین بالای چهل سال خیلی از بیماری ها به موقع تشخیص داده 
می شــوند چون در حــال حاضر هر ماده ی غذایــی که ما مصرف 
می کنیــم حتی موادی چون ســبزی، میوه و نان و گوشــت مرغ 
شیمیایی و هورمونی اســت. کم تحرکی در بین مردم هم عامل به 
وجــود آمدن و یا ماندگاری و از بین نرفتن بســیاری از بیماری ها 

است. 
در حال حاضر نمی توان یه طور یقین گفت کدام بیماری، بیماری 
اول گراش اســت و این امکان تنها با انجــام غربالگری وجود دارد 
ولی با توجه به برخورد مراجعینی که داشتم من مطئنم که گراش 
یکی از شــهرهایی است که بالاترین آمار دیابت را دارد. البته ما دو 
نوع دیابت داریم دیابت اصلی در ســنین بالا به سراغ ما می آیداما 
خانواده هایی که به صورت خانوادگی به بیماری دیابت مبتلا هستند 

حتی فرزندان آن ها در سنین خردسالی هم باید آزمایش شوند. 

چه راهی برای پیشگیری است؟ اقدامی هم شده در این  �
زمینه؟ 

ما تنها می توانیم با ارائه ی توصیه های بهداشــتی مثل کم مصرف 
کردن نمک، شــکر، نوشــابه و مواد غذایی و انجــام ورزش برای 
پیشگیری از این اتفاق قدم برداریم، وزارت خانه نیز در طرح تحول 
سلامت کمک موثر و بزرگی در زمینه ی پیش گیری و درمان انجام 
داد. و در آخــر انجام غربالگری به خصوص در ســنین بالای چهل 
ســال راه حل تاثر گذار و مهمی برای تشــخیص و تسریع در روند 

بهبودی خواهد بود. 

مصاحبهگزارش
« فاطمه یوسفیمحمدعلی شامحمدی «

گفتگو
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Health Week 
Specials Menu

Gerishna: This year’s slogan for “Health 
Week”, from 21st to 27th of April, was “Food 
Safety, from the farm to the table”. However, 
most of the special programs of the health 
network of Gerash, on top of which stands 
the College of Medical Sciences, were not 
directly related to this slogan.
The week began in Tuesday morning, April 
21st, with a symbolic gesture: ringing a “health 
chime” in a high school and entertaining the 
students with healthy food boxes.
Dr. Abdollahi, the well-known cancer 
surgeon, had a lecture for the female personnel 
of the health network of Gerash about the 
examination of the breast and the prevention 
methods for developing breast cancer. In this 
seminar which was held in Cancer Prevention 
Center, based in Amir-al-Momenin Hospital 
of Gerash, Dr. Abdollahi warned against the 
increasing number of breast cancer in the 
region and the immediate need for further 
education of the people to reconsider their 
life-styles.
Setting up a “health station” for the Friday 
prayers was another program that was carried 
out by Student Basij of the College of Medical 
Sciences
Specials Menu: منوی مخصوص
Slogan: شعار
symbolic gesture: حرکت نمادین
health chime: زنگ سلامت
mountain-climbing: کوه نوردی
prevention methods for developing 
breast cancer: روش های پیشــگیری از ابتلا به 
سرطان سینه
Cancer Prevention Center: مرکز پیشگیری 
از سرطان
Health System Reform Plan: طرح تحول 
نظام سلامت

News

»Masoud Ghafoori

پیش بینی برای ســال 9۳ به واقعیت نپیوست وسال در خشکسالی 
به پایان رســید. بر خلاف انتظار از همان فصل بهار با بارش های کم 
و کمتر از میانگین روبه رو بودیم. مجموع بارش ســه ماه)فروردین، 
اردیبهشت، خرداد( به 6 میلیمتر بارندگی رسید. همه ی نگاهها به 
ســمت تابستان رفت که بلکه باران های موسمی جبران کم بارشی 
امسال را بکند، که رقم کمتر از ۵ میلیمتر تمام رشته ها را پنبه کرده 

و خشک سالی بیش از پیش نمایان شود.
طبق معمول بارش های پاییز از فصل آبان و آذر شــروع شد؛ بارش 

رویایی 28 میلیمتری در اولیــن روزهای آذرماه این امید را در 
دلها زنده کرد که ســالی خوب را از لحاظ بارشی داشته باشیم ولی 
سه ماه زمستان نیز با بارشی کمتر از ۳۰ میلیمتر تکمیل کننده ی 

سال کم بارشی بود.
در مجموع سالی که گذشت با بارش کمتر از 6۵ میلیمتر، نزدیک 
به 12۵ میلیمتر پایین تر از میانگین دراز مدت و نسبت به سال 
92، 1۰۰ کمتر بوده که خود گواه بر خشکسالی و ضعف بارشی 

سال 9۳ می باشد.

هواشناسی

website: www.gerishna.com 

رستورانهاسیبسلامت
میگیرند

با توجه به شــعار سازمان بهداشت جهاني که امسال ایمني 
غذا از مزرعه تا سفره اعلام شده، تامین ایمني و سلامت مواد 
غذایي یکي از اولویت هاي مهم وزارت بهداشت و بالطبع آن 
معاونت بهداشتي دانشکده علوم پزشکي و خدمات بهداشتي 
درماني گراش و برنامه هاي مناســب و فصلي در این حوزه 

تدوین شده که بحول و قوه الهي امسال اجرا مي گردد.
مهندس مســاح مدیر گروه ســلامت محیــط کار معاونت 
بهداشتي دانشکده علوم پزشکي و خدمات بهداشتي درماني 
گراش اظهار داشــتند : یکي از این برنامه ها تقویت نظارت 
بهداشتي بر اماکن تولید کننده و عرضه کننده مواد غذایي 
اســت که تلاش میکنیم از همه امکانــات موجود از جمله 
نظارت هاي مســتقیم ماموران و بازرسان بهداشت امکانات 
فني و ســامانه اي جدید و نیز اســتفاده از همکاري سایر 
دســتگاه هاي دولتي و غیر دولتي بــراي تقویت این حوزه 

استفاده کنیم.
ایشــان فرمودند : برنامه مفصل ارتقا و بهبود سطح ایمني 
و ســلامت مواد غذایي در وزارت بهداشــت در حال تدوین 
است و به زودي نهایي و اعلام مي شود . مهندس مساح  در 
ادامــه اضافه کردند که یکي از اینبرنامه ها نظارت مجدد در 
رتبه بندي همه رســتوران ها است و تا چند ماه آینده همه 
این مرتژاکز را تحت پوشــش قرار مي دهیم . وي گفت : بر 
اســاس این برنامه همه رستوران هاي کشور و به دنبال آن 
شهرستان گراش براساس اصول استانداردهاي بهداشتي رتبه 
بندي مي شوند و رستوران هایي که اصول  ایمني و سلامت 
مواد غذایي را رعایت کنند سیب سلامت دریافت مي کنند و 
هر چه تعداد سیب سلامت آنها بیشتر باشد نشانه برتر بودن 

جایگاه و رتبه آنان است.

اصلاحیه آگهی
جناب آقای داوود تقی باشی و مهدی کاظمی وکلای پایه 
یک دادگستری فارس، از زحمات بی دریغ و تلاش شما در 
مورد احقاق حق کارکنان صنایع فلزی کامیاب و لغو حکم 
یک طرفه شعبه شورای حل اختلاف گراش تشکر می کنم. 
امیدوارم که اعضای شــورای حل اختلاف در بررسی های 
خود با آگاهی کامل از قانون اقدام به صدور رأی نادرســت 

نکنند تا حقی از دیگر شهروندان ضایع نگردد.

بیمارهای فصل گرما
با شروع تابستان و فصل گرما و شیوع برخی 
بیماریها ذکر چند نکته به عنوان یادآوری به 
شما کمک میکند تا این فصل را به سلامت 

پشت سر بگذاری.
کم آبی شدید و از دست رفتن آب بدن یک 
مشکل تقریبا شــایع در این فصل می باشد . 
خشــک شدن چشم و پوســت از علایم آن 

اســت. ممکن است با اسپاســم و گرفتگی 
عضلانی و تهوع و ســرگیجه هم همراه شود. 
این حالت می تواند خطرناک باشد، نوشیدن 
آب و مایعات و پوشــیدن لباس روشن یکی 
از راهکارهــای مفید اســت. گرمازدگی فرم 
شدیدتر آنســت که در آن، بدن گرمای زیاد 
محیــط بیرون را جذب می کند اما نمی تواند 
آن را دفــع کند. پایین آوردن ســریع دمای 
بــدن و گرفتن دوش آب ســرد و قرار دادن 
بســته های یخ روی پوســت، استراحت در 

مکانهای خنک و دوری از آفتاب و نوشــیدن 
ابمیوه های تــازه و نوشــیدنی های حاوی 
املاح معدنی همانند شربت به لیمو و آبلیمو 
از جمله کارهایی اســت کــه می توان برای 

پیشگیری ودرمان انجام داد.
ســعی شــود در این فصل از مصرف آب و 
مایعات و نوشــیدنیهای خیلی سرد اجتناب 
شــود چون بدن مجبور اســت برای ایجاد 
تعادل در دمای خود ، فعالیت زیادی داشته 
باشــد که باعث آسیب بدن و مشکلات بعضا 

گوارشی هم می شود.
     نکتــه آخر که اهمیت زیــادی هم دارد 
این است که رشد بســیاری از میکروب ها و 
ویروس های بعضا خطرنــاک در مواد غذایی 
در این فصل فوق العاده زیاد اســت. بنابراین 
اســتفاده از آب و موادغذایی تازه ، بهداشتی 
و مطمئن می تواند بمیــزان قابل توجهی از 
میزان مســمومیتها و آلودگی های غذایی در 

فصل گرما بکاهد. 
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